
  گزارش

بازيگران فرامنطقه اي 
در قره باغ دنبال چه هستند؟

برافروخته شدن دوباره آتش منازعه در منطقه مورد مناقشه قره باغ بار 
ديگر توجه جهانيان را متوجه اين موضوع نسبتاً مزمن محل كشمكش در 
قفقاز جنوبي كرده است. هرچند اين مناقشه در ظاهر موضوعي از جنس 
اختلافات ارضي ميان دو كشور است، اما نمي توان برخي اهداف و معادلات 
راهبردي و ژئوپليتيك را در وراي آن ناديده گرفت. در ادامه تلاش خواهد 
شد فراتر از رويدادهاي ميداني منازعه، برخي ابعاد راهبردي ولي مغفول 

واقع شده اين عرصه موردتوجه قرار گيرد: 
1. همان گونه كه اشاره شد، مناقشه قره باغ هرچند شبيه اختلافات ارضي 
موجود در ساير نقاط جهان مسئله اي دوجانبه است، اما هرگز نبايد آن 
را تنها در چارچوب اختلافات ميان جمهوري آذربايجان و ارمنس��تان 
تحليل كرد. در واقع منافع برخي قدرت هاي فرامنطقه اي و اهداف برخي 
بازيگران مايل به نفوذ در منطقه، اگر بيشتر از تمايلات دو كشور نباشد، 
كمتر نيست. در طول سه دهه گذشته و پس از پايان جنگ سرد، غرب 
در راستاي راهبرد »گسترش ناتو به ش��رق« تلاش وافري را براي ايجاد 
دالاني راهبردي به سوي ش��رق و براي ايجاد گسست ميان قدرت هاي 
نوظهور، همچون روس��يه، چين، ايران و هند به كار بسته است. منطقه 
قفقاز جنوبي يكي از اجزاي مسير پيش بيني ش��ده براي گسترش ناتو 
به شرق است و در اين ميان وجود كشمكش در اين منطقه بهانه خوبي 
براي حضور قدرت هاي فرامنطقه اي را فراهم مي آورد. جالب اينجاست 
كه هرچند به لحاظ سنتي ايروان به مسكو نزديك است، اما چندسالي 
اس��ت كه غربگرايان در ارمنستان به قدرت رس��يده اند. در حال حاضر 
البته   برخي آرزوهاي توس��عه طلبانه آنكارا )كه پيش تر در تلاش براي 
بازگرداندن سرزمين هاي عثماني در منطقه عربي با ناكامي مواجه شد( 
را نمي توان ناديده انگاشت كه اين بار با ش��عارهاي »پان تركيستي« و 
»پان تورانيستي« در جهت كش��اندن موضوع مناقشه به فراتر از ميدان 

منازعه عمل مي كند. 
2. به جز نيات توس��عه طلبانه نات��و و خيالات قوميت گرايانه يادش��ده، 
موضوع ديگري كه نمي توان بر آن چش��م پوشيد، حضور و نفوذ مخرب 
»رژيم صهيونيس��تي« در منطقه اس��ت. اهميت تاريخي منطقه قفقاز 
براي صهيونيس��ت ها )به عنوان يكي از كانون هاي خاس��تگاه يهوديان 
اشكنازي( و نزديكي آن به مرزهاي جمهوري اسلامي ايران، سبب شد 
كه از نخستين روزهاي فروپاشي شوروي، طمع صهيونيست ها براي نفوذ 
در آن برانگيخته شود. در ادامه نزديك شدن هرچه بيشتر دولت باكو به 
تل آويو از يك سو و احساس خطر آنها از نزديكي دو ملت مسلمان ايران و 
آذربايجان، جاي پاي بيشتري در قفقاز جنوبي براي اين رژيم جعلي فراهم 
كرد. در سال هاي اخير مناطق شمال رود ارس به بهشتي براي فعاليت هاي 
جاسوسي و تروريستي رژيم اشغالگر قدس عليه جمهوري اسلامي ايران 
تبديل ش��د و متأس��فانه دولت باكو نيز بي توجه به حسن همجواري با 
همسايه جنوبي به اين رويه ادامه داد. نكته قابل تأمل آنكه نفوذ اين رژيم به 
دو طرف منازعه توسعه يافت به گونه اي كه با  روي كار آمدن دولت غربگرا 
در ايروان، سفارت صهيونيست ها در پايتخت ارمنستان درست چند روز 
قبل از آغاز دوباره منازعه بازگشايي شد. اگر بگوييم صهيونيست ها  بازيگر 
پنهان و سودبرنده از تداوم منازعه در منطقه هستند كه به نوعي به هر دو 

طرف درگير نزديك شده اند. 
3. در روزهاي اخير خبرهايي از انتقال برخي از عناصر ميداني گروهك هاي 
سلفي تروريستي سابقاً فعال در سوريه به منازعه قفقاز شنيده شده است. 
حتي اگر اكن��ون اين خبرها صحت هم نداش��ته باش��د، اجراي چنين 
سناريوي كثيفي از سوي سرويس هاي اطلاعاتي غرب براي برهم ريختن 
ثبات منطقه و ايجاد ناامني در مرزهاي جمهوري اسلامي ايران و البته 
نزديك سرزمين روسيه، در آينده بعيد نيست. هزار نكته باريك ترازمو 
همين جاست كه ممكن است برخي كشورهاي منطقه كه داراي منافعي 
در مناقشه بوده و سابقه حمايت از تروريست ها در سوريه را دارند در اين 
سناريو نقش آفريني نموده باشند يا بنمايند. در اين ميان به طور مشخص 
سران »آنكارا« ممكن اس��ت بخواهند بخت خود را با تكرار اين سناريو 
غلط بيازمايند. حاكم��ان آناتولي بايد بدانند كه س��ابقه منازعه آن ها با 
ارامنه نبايد آن ها را به اين خطاي بزرگ محاسباتي بكشاند و به خطوط 
قرمز امنيت ملي جمهوري اسلامي ايران نزديك نمايد. هرگونه اشتباه در 
انتقال تروريست ها به قفقاز و يا تلاش براي فعال نمودن گسل هاي قومي 
در منطقه، به هيچ عنوان تحمل نخواهد شد و هزينه هاي سنگيني براي 
عاملان اين خطاي راهبردي به دنبال خواهد داشت. اميد است كه ساكنان 
»كاخ آق سراي آنكارا« از كودتاي نافرجام 2016 و مساعدتي كه همسايه 
شرقي براي نجاتشان از دست كودتاچيان انجام داد، عبرت گرفته باشند. 
بر اساس آنچه اشاره شد تداوم بي ثباتي و ناامني در منطقه به سود كشورهاي 
منطقه نبوده و در شرايطي كه طرفين درگير ظرفيت اتمام يك سويه جنگ 
به سود خود را ندارند، تنها برنده واقعي منازعه بازيگران خارج از منطقه و مايل 
به نفوذ است. بر همين مبنا است كه جمهوري اسلامي ايران از پايان درگيري 
نظامي و حل مسئله از طريق مذاكره حمايت نموده است. ممكن است برخي 
در داخل به دليل برداشت ناقص از اين گزاره كه »قره باغ خاك اسلام است« و 
يا به دليل خنثي سازي تبليغات سوء گروهك هاي قومي، مواضعي در حمايت 
از يكي از طرفين درگيري را طرح نمايند. اما بايد گفت كه اولاً دولت تحت نفوذ 
صهيونيست ها در باكو را نمي توان مدعي صالحي براي يك سرزمين اسلامي 
دانس��ت و ثانياً مواجهه با يك صحنه مورد مداخله بازيگران فرامنطقه اي 
پيچيدگي هاي خاص خود را دارد و به صرف بي اثر سازي تحركات قوم گرايانه 

نمي توان در مورد اين عرصه پيچيده اظهارنظر و موضع كرد. 

محمدجواد اخوان

رئيس مجلس با مقايسه دو تفكر مديريتي: 

موتور موشك مي سازيم 
 اما برخی مانع ساخت  موتور برف پاک کن هستند

رئيس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
چه در جنگ نظامي و چه در جنگ اقتصادي 
تداوم پيروزي انقاب اسلامي در خداباوري 
و مردم باوری اسلت به تفكر مديريتي اشاره 
كلرد كله مي تواند موتلور پيچيده موشلك 
كلروز بسلازد و در مقابلل تفكلري كه حتی 
موتور برف پاک كن خودرو نمي تواند بسلازد . 

  
به گزارش خبرگزاري خانه ملت، دكتر محمدباقر 
قاليباف عصر ديروز در يادواره 72 شهيد والامقام 
هادي ش��هر در ش��هر بابلس��ر ضمن اش��اره به 
دلاورمردي هاي رزمندگان استان مازندران در 
دوران دفاع مقدس، بيان ك��رد: نقش مردم در 
دوران دفاع مقدس شكوه آفرين و افتخارآفرين 
بود و م��ردم توانس��تند تهديده��ا را به فرصت 
تبديل كنند؛ ام��ام خميني )ره( ني��ز به مردم 
آموخت اگر به س��نت الهي ايمان داشته باشند 
و در صحنه حاضر ش��وند و در تصميم سازي ها 
و تصميم گيري ها مش��اركت كنند بدون شك 
با اراده ق��وي در مقابل هم��ه قدرت ها خواهند 

ايستاد. 
 تلداوم پيلروزي انقاب در خدابلاوري و 

مردم باوری است
وي ادام��ه داد: امام خمين��ي )ره( آموخت وقتي 
كشور و اس��لام از جانب دش��من در خطر باشد 
فرقي نمي كند دش��من در مرزها باش��د يا چند 
هزار كيلومت��ر آن طرف تر به امت اس��لامي ظلم 
كند، امريكا باشد يا شوروي سابق در دوران دفاع 
مقدس، در واقع چه موضوع دفاع و جنگ باشد يا 
جنگ اقتصادي، اساس پيروزي اسلام خداباوري 
و مردم باوري است و تداوم انقلاب اسلامي در گرو 

اين دو مؤلفه است. 
قاليب��اف تصريح ك��رد: دفاع مقدس نش��ان داد 
هر موضوع نش��دني، ش��دني اس��ت؛ آنهايي كه 
مي خواهند القا كنند كه نمي ش��ود و نمي توانيم 
به جاي تكيه بر مردم و جوانان،  از دش��منان تمنا 
مي كنند. رئيس قوه مقننه اف��زود: فرهنگ دفاع 
مقدس فرصت��ي را فراهم كرد ك��ه پيچيده ترين 
تجهيزات و امكان��ات از نظر علم��ي و تكنولوژي 
ساخته شود البته گاهي جاي تعجب دارد وقتي كه 
ما مي توانيم پيچيده ترين موتورها و گيربكس هاي 
انواع موشك هاي سطح به سطح، كروز و بالستيك 
را صد درصد داخلي بسازيم اما در بخش هايي مانند 
س��اخت خودرو به خاطر نقص برخ��ي از قطعات 
مانند موتور برف پاك كن شيش��ه جلوي ماشين 

مشكل وجود دارد. 
وي ادامه داد: نكات مطرح شده در يك مجموعه 
با دو باور و دو فرهنگ اس��ت، ي��ك فرهنگ قادر 
است موتور كروز بسازد اما در بخش ديگر صنعت 
نمي توان��د موت��ور برف پاك كن بس��ازد، البته نه 
اينكه آنها نتوانند بلكه افرادي هس��تند كه اجازه 
نمي دهند؛ متأسفانه اين افراد اعتقادي به فرهنگ 

و سنت الهي ندارند. 
وي ادامه داد: اطمينان مي دهيم كه كشور ظرفيت 
حل مشكلات را دارد؛ البته مجلس شوراي اسلامي 
مسئول اجرايي كشور نيس��ت و طبق قانون حق 
دخالت در مسائل اجرايي را ندارد. قاليباف افزود: 
قوه مقننه بايد به قانونگ��ذاري و نظارت بر اجراي 
قانون بپردازد بنابراين به مردم قول مي دهيم در قوه 
مقننه براي سياست گذاري درست و اجراي قانون 
توسط قوه مجريه و نهادهاي عمومي غيردولتي و 
بخش هايي كه مكلف به اجراي قانون هستند به 
ش��دت نظارت كنيم. رئيس قوه مقننه گفت: ما 
فقط به مردم بدهكاريم و تصميماتي مي گيريم كه 

مردم ذي نفع باشند. 
 شلك نكنيلد در مجللس بله حاشليه 

نمي رويم
وي ادامه داد: برخ��ي حرف هايي مطرح مي كنند 
كه ظاهراً ساده و قابل باور اس��ت به عنوان مثال 
عنوان مي كنند پس از گذش��ت س��ه ماه از روي 
كار آمدن مجلس قيمت دلار بالا رفته است؛ اين 
حرف را افرادي مي زنند كه هفت سال مسئوليت 
اجرايي داشتند در حالي كه مسئول قوه مجريه و 

دولت بايد ارزش پول مل��ي را حفظ كنند. دكتر 
قاليباف تصري��ح كرد: در رابطه با مس��ائل عنوان 
شده مجلس مسئوليت مستقيم ندارد اما اگر خلأ 
قانوني وجود دارد با دولت همكاري خواهيم كرد. 
رئيس مجلس شوراي اسلامي افزود: مجلس مكلف 
به نظارت اس��ت اما برخي حرف هايي به مجلس 
نسبت مي دهند كه حاشيه اي است، شك نكنيد 
در مجلس به حاشيه نمي رويم. وي ادامه داد: مسير 
برنامه ريزي كشور در برنامه پنج ساله هفتم از سوي 
مجلس يازدهم و دولت سيزدهم تدوين مي شود؛ 
در اين برنامه پنج س��اله حتماً تح��ول و ثبات در 
اقتصاد كشور ايجاد خواهد شد زيرا سرزمين مان 
داراي ظرفيت اس��ت. دكتر قاليباف گفت: بخش 
عمده مشكلات به دليل سوء تدبير و بدمديريتي 
در استفاده از امكانات است، البته مشكل اينجاست 
كه مردم را نيز از صحنه خ��ارج كرديم اما هرگاه 
موفقيتي به دست آورديم در گرو حضور مردم بوده 
است. رئيس مجلس شوراي اس��لامي بيان كرد: 
وقتي حدود 80 درصد اقتصاد دولتي است اين امر 
محكوم به ضعف، از بين بردن سرمايه و فساد است؛ 
آنجا كه برخي موارد به بخ��ش خصوصي واگذار 
شد نيز عمدتاً خواسته سازي است بنابراين امروز 

نيازمند بهره گيری از فرهنگ شهدا هستيم. 
  4تصميم مهم مجلس

 در 4 ماه گذشته
دكتر قاليباف تصري��ح كرد: بر اين اس��اس طي 
گذش��ت چند ماه از تش��كيل مجل��س يازدهم 
تصميم��ات مهم��ي از س��وي نماين��دگان در 
حوزه هاي مختلف از جمله مسكن اتخاذ شد كه 
آثار كوتاه مدت و بلندمدت داش��ته باشد. رئيس 
مجلس شوراي اس��لامي افزود: ابتدا موضوع اخذ 
ماليات از خانه ه��اي خالي به تصويب رس��يد تا 
جلوي برخي سفته بازي ها گرفته  شود كه اين امر 
آثار كوتاه مدت دارد اما مؤثر خواهد بود. وي ادامه 
داد: همچنين بحث جهش توليد مس��كن نيز در 
دستور كار قرار گرفته است زيرا در كشور به يك 
ميليون مسكن در هر سال نياز داريم و اين در حالي 
است كه امروزه فكر خانه دار شدن براي كارگران و 
كارمندان امكان پذير نيست. رئيس مجلس شوراي 
اسلامي افزود: ما عهدمان را كه با مردم مستضعف و 
طبقه محروم - كه صاحبان اصلي انقلاب هستند  -  
بسته ايم، فراموش نكرديم. وي ادامه داد: همچنين 
در حوزه بورس نيز تصميمات خوبي اتخاذ شد كه 
بي سابقه بود، ظرف 25 روز لايحه دو فوريتي دولت 
براي افزايش سرمايه بدون حق تقدم به تصويب 
رسيد و ابلاغ شد. دكتر قاليباف گفت: همچنين 
طرحي در حال بررسي است كه كليات آن تصويب 
ش��ده مبني بر ارائه كالاب��رگ الكترونيكي براي 

خانوارها كه قرار است به آن رسيدگي شود. 
   براي كملك به دولت مضايقله نخواهيم 

كرد
رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: البته در 
كمتر از يك س��ال فرصت باقي مان��ده از دولت 
دوازدهم براي كمك به دولت از هيچ مس��ئله اي 
مضايقه نخواهيم كرد و در جنگ اقتصادي براي 
گره گشايي از مردم، دولت را كمك خواهيم كرد. 
وي ادام��ه داد: در اين بين نبايد فراموش ش��ود 
برخي درصدد تشتت در مديريت هستند كه ما به 
دنبال آن نيستيم اما حق نظارت دقيق و پيگيري 
در راستاي برداشتن فشار از دوش مردم را مسلم 
مي دانيم و طبق آن حرك��ت مي كنيم. قاليباف 
افزود: برخي انتقاد مي كنن��د چرا در جمع مردم 
حضور پيدا مي كنيم زيرا به موضوع پروتكل هاي 
بهداشتي آسيب مي زند كه بايد عنوان كرد مگر در 
دوران دفاع مقدس كه سرزمين مان در خطر بود 
جان بر كف پشت خاكريزها نمي ايستاديم؛ امروز 
نيز جنگ اقتصادي است و مجلس بايد در ميان 
مردم باشد و نمي توانيم به هر بهانه اي بگوييم اين 

امر امكان پذير نيست. 
  قاليباف: بايد مردم را در اقتصاد مشاركت 

دهيم
  در حوزه اقتصاد به مش��اركت مردم و انس��جام 
مديريتي نياز داريم كه بايد به صورت دقيق به آن 
توجه داشته باشيم و نيازمند به تفكيك مأموريت 

و برنامه ها در سطوح مختلف هستيم. 
  دكتر محمدباقر قاليباف همچنين  صبح ديروز در 
نشستي مشترك با مجمع نمايندگان و همچنين 
مديران كل استان مازندران به بررسي نظام مسائل 
اين استان پرداخت. قاليباف در اين نشست تصريح 
كرد: ما امروز موظف هستيم كه حرف مردم را بزنيم و 
براي حل مشكل مردم ورود پيدا كنيم، واقعاً مازندران 
ظرفيت هاي مناسبي دارد ولي بايد بپذيريم كه مردم 
مشكلات جدي در اين استان دارند. وي با بيان اينكه 
مهم ترين وظيفه ما اين است كه آسيب شناسي از 
مشكلات جدي استان داشته باشيم كه با اين همه 
فرصت هايی كه در استان وجود دارد، چرا به خوبي 
اداره نمي شود و گير كار كجاست، گفت: كشاورزي و 
گردشگري مزيت بزرگ استان مازندران و بايد براي 
اين حوزه ها به خوبي چاره انديشي كنيم، ما دولت 
و قوه مجريه نيستيم، مجلس شوراي اسلامي بايد 
ريل گذاري و سياست گذاري ها را به درستي انجام 
دهد و پايه هاي حكمراني درس��ت همراه با نظارت 
را انجام دهيم. قاليب��اف در عين حال اضافه كرد: از 
دخالت در كار اجرايي باي��د پرهيز كنيم، براي قوه 
مجريه قانون تعريف دارد و متوليان امر بايد به مجلس 

و نمايندگان پاسخگو باشند. 

   دفاع مقلدس، الگوي موفق مشلاركت 
مردمي

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در كشور، گفت: 
كارهايي در كش��ور موفق بوده كه م��ردم در اين 
حوزه ها مشاركت داشتند، در حوزه دفاع مقدس اين 
موضوع به اثبات رسيده است كه نشان داد خداباوري 
و مردم باوري رم��ز موفقيت ما در پي��روزي دفاع 
مقدس بوده است. رئيس مجلس شوراي اسلامي 
خاطر نشان كرد: در حوزه اقتصاد به مشاركت مردم 
نياز داريم، اولاً نيازمند به يك انس��جام مديريتي 
هستيم كه بايد به صورت دقيق به آن توجه داشته 
باش��يم، همچنين نيازمند به تفكيك مأموريت و 
برنامه ها در سطوح مختلف هستيم. وي اضافه كرد: 
مهم ترين و اساسي ترين كاري كه مجلس يازدهم 
به عنوان مجلس انقلابي انجام مي دهد اميدآفريني 
است كه در برنامه پنج س��اله بايد به گونه اي كار را 
انجام دهيم كه از ظرفيت مردمي در اجراي برنامه ها 
استفاده كنيم. قاليباف خاطر نشان كرد: در تدوين 
برنامه ها بايد مردم محوري به خوبي ديده شود، در 
دولت سيزدهم و آغاز نوشتن برنامه مجلس يازدهم 
و دولت سيزدهم بايد برنامه اي را تنظيم كرد كه در 
سه سطح ملي، منطقه اي و محلي تدوين شود. وي 
اضافه كرد: بايد براي اين سه سطح احكام دقيق و 
مشخصي بنويسيم و احكام منطقه اي ما منطبق بر 
موضوعات محلي و در تنظيم با مسائل ملي اتفاق 
بيفتد. رئيس مجلس شوراي اسلامي اضافه كرد: به 
هم پوش��اني مناطق در برنامه ريزي هم بايد توجه 
ش��ود، در تصميمات بايد به سرنوشت مردم توجه 
داشته باشيم و توانمندسازي مردمي را بايد مورد 
هدف قرار دهيم. وي ادامه داد: بايد زنجيره پيشران 
توسعه اي را در كش��ور به خوبي ببينيم تا توسعه 
اتفاق بيفتد و ظرفيت هاي منطق��ه اي را به خوبي 

احصا كنيم. 
  دولت ارزش پول ملي را رها كرده است

رئيس قوه مقننه بيان كرد: گاهي قوه مجريه به 
جاي دخالت در جزئيات اداره يك بخش��داري 
و دهياري در حوزه دفع پس��ماند زباله دخالت 
مي كند اما مشاهده مي شود هيچ كدام به درستي 
سامان نمي يابد. قاليباف ادامه داد: برنامه ريزي 
براي توسعه بايد دقيق باشد، در سطح ملي و در 
مجلس بايد قانون گذاري را ب��ه گونه اي اعمال 
كنيم كه ارزش پول ملي حفظ شود، دولت ارزش 
پول ملي را رها كرده و در كنار آن به عنوان نمونه 
مي خواهد موضوع زباله مازندران را حل كند كه 
اين موضوع را هم نمي تواند حل كند، وقتي ارزش 
پول ملي كاهش پيدا كند آيا مي شود كه تحول 
در كشور ايجاد كرد، شرط تحول در اقتصاد ثبات 

اقتصادي است. 

        مهر: شماره دويست  و پنجاه و  ششم هفته نامه خط حزب الله با عنوان 
»راه حل همين جاست« منتشر شد. در اين شماره مي خوانيم: رفع مشكلات 
متعدد و متنوع اقتصادي هر كدام راه حل مخصوص به خود را دارد كه البته 
اين راه حل ها هم چيز پنهاني نيست. در طول ساليان گذشته، رهبر انقلاب 
در ديدار ها و جلسات مختلف اين مشكلات و راه حل آنها را بار ها به مسئولان 
متذكر شدند. ناگفته پيداست كه اگر به اين تذكرات جامه  عمل پوشانده 

مي شد، امروز وضعيت معيشت مردم به مراتب بهتر از وضع كنوني بود. 
           ايسنا: امير سرتيپ نصيرزاده از آمادگي نيروي هوايي ارتش براي كمك 
به خودروسازان در حوزه قطعه سازي خبر داد. فرمانده نيروي هوايي ارتش 
در بازديد از گروه خودروسازي سايپا گفت: دستاوردهاي با ارزشي در صنعت 

خودروسازي داريم كه در اثر همين تحريم ها به دست آورده ايم. 

ژه
 بسياري از تحليل گران با مليت ها و جهت گيري هاي مختلف، وی

مناظره انتخاباتي ترامپ و بايدن را به شكس��ت دموكراسي در 
امريكا تعبير كردند، اما صادق زيباكلام از اين فاجعه اي كه در 
انتخابات امريكا رخ داده، بهره گرفت تا عليه جرياني خاص در 

ايران بنويسد!
او در سرمقاله روزنامه ش��رق با ذكر جملاتي كه اين مناظره را 
شكست ليبرال دموكراسي غرب مي داند، نوشت: »اين گزاره ها 
و يك دوجين مشابه آن، از ساعات اوليه روز گذشته و به دنبال 
برگزاري نخستين مناظره ترامپ- بايدن براي انتخابات سوم 
نوامبر 2020، از سوي مراكز مشخص در فضاي مجازي چرخانده 
شد. هدف آنها نشان دادن ورشكستگي نظام ليبرال دموكراسي 

حاكم در غرب و به ويژه در امريكاست.«
نكته بامزه آن اس��ت كه در مجاورت همين س��تون يادداشت 
زيباكلام در روزنامه شرق، اين روزنامه مطلب اصلي خود با تيتر 
»شرمساري در اوهايو« را به بخشي از واكنش هاي تحليل گران 

غربي در واكنش به اين  مناظره اختص��اص داده و از قضا در آن 
مطلب، نه از قول مراكز مشخص فضاي مجازي در ايران، بلكه از 
قول تحليل گران غربي در مورد فروپاشي دموكراسي در امريكا 
هشدار داده شده است. از جمله، توماس فريدمن، ستون نويس 
نيويورك تايمز در بخشي از مطلبش با تيتر »زنگ خطر براي 
دموكراسي« نوش��ته: »آنچه سه شنبه ش��ب در اولين مناظره 
دونالد ترامپ و جو بايدن رقم خورد جاي چنداني براي تحليل 
نداشت و نگراني ناظران و كارشناسان سياسي در ايالات متحده 
را برانگيخت و آنها نسبت به فروپاشي دموكراسي امريكايي در 

صورت ادامه چنين روندي هشدار مي دهند.«
زيباكلام در ادامه، باز هم دروغ و طعنه به داخلي ها را با چاشني 
حمايت از بايدن ادامه مي دهد: »اينكه آيا نظام ليبرال دموكراسي 
را مي توان تقليل داد به شخصيت يك رئيس جمهور در امريكا به 
نام دونالد ترامپ و رفتار او در 90 دقيقه مناظره با رقيب انتخاباتي 
خود قابل بحث است. بماند كه اين ترامپ در انتخابات گذشته، 

مطلوب جرياني خاص در ايران بود كه به دلايلي، حضور هيلاري 
كلينتون در امريكا را به ضرر اقدامات خود مي دانستند«. در واقع 
زيباكلام صرفاً رفتار ترامپ را نادرست دانسته و مثلاً وقتي بايدن 
خطاب به ترامپ گفته: »خفه ش��و مرد!« از نظر زيباكلام هيچ 

ايرادي نداشته است! 
او در ادامه، از دموكراسي غربي دفاع مي كند: »نخستين شرط 
دموكراسي، پذيرش پيامد آن يا درست تر گفته باشيم، پيامد 
انتخاب مردم است. اگر اكثريت مردم نازي ها يا دونالد ترامپ را 
انتخاب كردند، هيچ نهادي، هيچ قدرتي نمي تواند به آنها بگويد 
انتخاب شما درست نبوده و شما نبايد آدولف هيتلر را انتخاب 
مي كرديد. ش��ما نبايد ترامپ را راهي كاخ س��فيد مي كرديد. 

دموكراسي، بهايي دارد كه بايد آن را پرداخت.«
به نظر مي رسد حتي تحليل گران غربي هم آن قدري از نسبت 
دادن صفات منفي به دموكراس��ي غربي ناراحت نيس��تند كه 

زيباكلام ايراني از اين اتفاق رنجيده است. 

وظيفه کشورهاي اسلامي
 دفاع  از آرمان فلسطين است

وظيفه كشورهاي اسلامي دفاع از قبله اول مسلمين و آرمان هاي 
فلسلطين اسلت، بنابراين انتظار مي رود همه كشلورهاي اسامي 
به ويژه كشورهاي تأثيرگذار در اين زمينه اقدامي مؤثر داشته باشند. 
به گزارش فارس، رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
در ديدار بهادر عبدالله  اف سفير ازبكستان در تهران با اشاره به اشتراكات 
فرهنگي و تاريخی دو ملت و با ابراز خرسندي از روابط دوستانه دو كشور 
گفت: جمهوري ازبكستان كشوري تأثيرگذار در منطقه می باشد و سياست 
جمهوري اسلامي ايران توسعه و گس��ترش هرچه بيشتر در عرصه هاي 
مختلف سياسي، اقتصادي و فرهنگي فيمابين می باشد. رئيس كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي با تأكيد بر ظرفيت هاي اقتصادي جمهوري 
اسلامي ايران و جمهوري ازبكستان گفت: با توجه به حجم مبادلات تجاري 
فيمابين، توانمندي هاي اقتصادي خوبي در دو كشور وجود دارد كه مي تواند 
به تقويت و تحكيم مناسبات در راستاي منافع دو ملت بهره برد. ذوالنوري در 
پايان با اشاره به عادي سازي روابط برخي كشورهاي منطقه با رژيم غاصب 
صهيونيستي گفت: وظيفه كشورهاي اسلامي دفاع از قبله اول مسلمين و 
آرمان هاي فلسطين است، بنابراين انتظار مي رود همه كشورهاي اسلامي 

به ويژه كشورهاي تأثيرگذار در اين زمينه اقدامي مؤثر داشته باشند. 
 بهادر عبدالله اف سفير ازبكستان در تهران نيز در اين ديدار با ابراز خرسندي 
از اين ديدار و بر شمردن اش��تراكات تاريخي، سياسي به ويژه فرهنگي، 
خواستار گسترش روابط دو كشور جهت ترويج دين مبين اسلام بر اساس 
ايده روشنگري شد. وي بر نقش و جايگاه مهم جمهوري اسلامي ايران در 
منطقه تأكيد كرد و گفت: جمهوري ازبكستان كشور دوست و همسايه خود 
ايران را كشوري مؤثر با ظرفيت های علمي و فرهنگي مي شناسد و معتقديم 
همكاري سازنده و حسن همجواري با همسايگان به ويژه ايران از اهميت 

ويژه اي برخوردار است. 

رئيسي در نشست شوراي قضايي استان ها: 
يك زنداني هم نبايد بي مورد در زندان بماند

رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه دستگاه قضايي نسبت به وضعيت تك 
تك زندانيان حساسليت دارد، تأكيد كرد: حتي يك زنداني نبايد بي 
مورد در زندان بماند و در غربالگري ها بايد شلرايط آزادي مشلروط، 
وضعيت محكومان ماللي و زندانيان بي ماقاتي و كسلاني كه از نظر 
پزشكي قانوني شلرايط تحمل حبس ندارند، مورد توجه قرار گيرد. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضائيه، آيت الله سيد ابراهيم رئيسي 
صبح پنج شنبه در نشست شوراي عالي قوه قضائيه با شوراي قضايي استان ها 
با بيان اينكه مراجعه كنندگان به عدليه بايد از احكام قضايي صادره احساس 
عدالت كنند، اظهار داشت: تلاش دستگاه قضايي اين است كه فاصله بين 
وضع موجود و وضع مطلوب را ت��ا بالاترين حد ممكن كاهش دهد و وضع 

موجود را به وضع مطلوب برساند. 
 تكريم ارباب رجوع نه توصيه اخاقي كه الزامي است

رئيس دستگاه قضا از »حفظ كرامت انسان«، »مبارزه با فساد« و »حمايت از 
توليد و رفع موانع توليد« به عنوان اولويت مأموريت هاي قوه قضائيه در سال 
99 ياد كرد و گفت: تكريم همكاران دستگاه قضا و ارباب رجوع به عدليه، يك 
توصيه اخلاقي و محدود به يك بخشنامه و چند ماده و تبصره نيست بلكه 

امري الزامي براي همه همكاران ماست. 
آيت الله رئيسي از پيوستگي ميان »مبارزه با فساد« و »جهش توليد« نيز 
سخن گفت و با تأكيد بر مأموريت هاي دستگاه قضا در اين دو حوزه، تصريح 
كرد: رفع همه موانع توليد و مقابله با فساد بر عهده قوه قضائيه نيست و نظام 
اجرايي و نظامات بانكي و مالي هم در اين زمينه نقش دارند اما اقدامات قضايي 
در اين عرصه تأثير بسزايي دارد. رئيس قوه قضائيه براي نمونه از »قاچاق كالا« 
به عنوان يكي از موانع رونق و جهش توليد در كشور ياد كرد و يكي از مهم 
ترين چالش ها در اين حوزه را »نابساماني در صدور كارت هاي بازرگاني و 

استفاده از كارت هاي بازرگاني يك بارمصرف« عنوان كرد. 
رئيس قوه قضائيه يكي ديگر از چالش هاي اين حوزه را »كولبري و كالاهاي 
ته لنجي« عنوان كرد و با بيان اينكه ساماندهي كولبران و ته لنجي ها امري 
پيچيده و سخت نيست، بر ساماندهي فعاليت هاي كولبران و واردكنندگان 
كالاهاي ته لنجي تأكيد كرد  .»استفاده از ظرفيت هاي مردمي و سازمان هاي 
مردم نهاد در پيگيري مأموريت هاي قضايي« از ديگر تأكيدات رئيس دستگاه 
قضا در نشست با شوراي عالي قضايي استان ها بود و آيت الله رئيسي با تأكيد 
بر لازم الاجرا بودن دستورالعمل نحوه مشاركت مردم در مأموريت هاي قوه 
قضائيه، متذكر شد اين دستورالعمل براي ثواب يا قرار گرفتن در زونكن پس 
از رؤيت صادر نشده است.  آيت الله رئيسي از »حبس زدايي« به عنوان يكي 
از سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري و از راهبردهاي جدي قوه قضائيه 
ياد كرد و خطاب به همكاران قضا در استان ها متذكر شد تا جايي كه امكان 
دارد، در صدور احكام قضايي از مجازات هاي جايگزين حبس استفاده كنند. 
آيت الله رئيسي با بيان اينكه قوه قضائيه نسبت به وضعيت و سرنوشت تك تك 
زندانيان حساسيت دارد، گفت: حتي يك زنداني نبايد مورد بي توجهي قرار 
گيرد و بي مورد در زندان بماند. در غربالگري ها بايد شرايط آزادي مشروط، 
وضعيت محكومان مالي و زندانيان بي ملاقاتي و كساني كه از نظر پزشكي 

قانوني شرايط تحمل حبس ندارند، مورد توجه قرار گيرد. 
    ضرورت تدوين پيوست رسانه اي براي پرونده های مهم قضايي 
رئيس قوه قضائيه در بخش ديگري از سخنانش بر لزوم »تدوين پيوست 
رسانه اي براي پرونده های مهم قضايي« نيز تأكيد كرد و گفت: اطلاع رسانی 
دقيق و به موقع و تنوير افكارعمومي در كاهش اظهارنظرهاي غيردقيق يا 
مغرضانه و خنثي كردن تلاش معاندين عليه دس��تگاه قضا بسيار اثرگذار 
اس��ت. رئيس قوه قضائيه صيانت از همكاران دستگاه قضا را نيز موضوعي 
مهم در نظام اداري دانست و گفت: مجموعه اي كه مي خواهد جامعه را از 
حق و عدالت و سلامت بهره مند كند، اول بايد خودش سالم باشد و مراقبت 
از تك تك همكاران را وظيفه خود بداند. آيت الله رئيسي با بيان اينكه حضور 
يك نيروي ناسالم در قوه قضائيه دغدغه آفرين است، خروج نيروي انساني از 
چرخه خدمت را نيز دردناك خواند و تأكيد كرد: قبل از غصه دار شدن براي 
محروم شدن از يك همكار، بايد براي حفظ آن تدبير كنيم و زمينه هر گونه 
خطا و تخلف را از بين ببريم. آيت الله رئيسي بر همين اساس خاطر نشان كرد: 
كوچك ترين كار خلاف و روابط ناسالم و روابط غيراداري تعريف نشده ي 
همكاران دستگاه قضا با وكلا و كارشناسان را تحمل نمي كنيم و در برخورد 

با اين مسائل، به نصيحت و توصيه اكتفا نخواهيم كرد. 

نماينده ولي فقيه در سپاه: 
مناظره ترامپ و بايدن 

رسوايي کدخداي مدعي بود
نماينده ولي فقيه در سپاه با بيان اينكه دشمنان ما روز به روز ذليل تر 
مي شلوند، گفت: همگان شلاهد بودند كله ابرقدرت مدعلي اربابي 
و كدخدايلي در جهان چگونله در مراسلم مناظره تراملپ و بايدن 
رسوا شلد و اين مناظره فرهنگ، تفكر و انديشله غرب را نشان داد. 
به گزارش سپاه نيوز؛ حجت الاسلام عبدالله حاجي صادقي نماينده ولي فقيه 
در سپاه در مراسم گراميداشت هفتمين روز شهادت سردار حميد خدادي با 
اشاره به نگاه مومنان به دنيا اظهار كرد: دنيا براي همه مسير عبور است و نبايد 
بگذاريم ساعات عمرمان در دنيا بي بهره بگذرد. نماينده ولي فقيه در سپاه با 
گراميداشت ياد و خاطره سردار شهيد حاج حميد خدادي گفت: اين شهيد 
والامقام همواره عمر و دوران خدمت خود را به مجاهدت در راه خدا گذراند 
و توانسته بود بسياري از حوادث و مشكلات را كاهش دهد و اين ها به منزله 
عمل صالح و نوعي عبادت محسوب مي شود. وي افزود: تحمل درد شيميايي 
هم براي او و همه همرزمانش نوعي سرمايه و عبادت محسوب مي شود. وي با 
يادآوري مجاهدت ها و نقش آفريني ها و ويژگي هاي شخصيتي سردارشهيد 
حاج قاسم سليماني، گفت: تنها آرزوي اين شهيد بزرگوار ما شهادت بود و ما 
مكرر در دوران حيات با بركتش و بعد از شهادت شهيدان كاظمي و طهراني 

مقدم آرزوي ايشان براي شهادت را ديديم. 
حاجي صادقي در ادامه با بيان اينكه در نظام ولايي و در ش��رايطي كه باب 
جهاد و شهادت باز است، حيف است با مرگ طبيعي از دنيا برويم، گفت: هيچ 
عملي به اندازه خدمت به امت اسلامي و جهاد در راه خدا ارزشمند نيست 
و امروز در صحنه جهاني و داخلي شرايط براي ايثارگري و مجاهدت فراهم 
است. نماينده ولي فقيه در سپاه با بيان اينكه دشمنان ما روز به روز ذليل تر 
مي شوند، گفت: همگان شاهد بودند كه ابرقدرت مدعي اربابي و كدخدايي در 
جهان چگونه درمراسم مناظره ترامپ و بايدن رسوا شد و اين مناظره فرهنگ، 
تفكر و انديش��ه غرب را نش��ان داد و ما در ايام كرونا مردم داري مسئولان 
امريكايي را هم ديديم. حجت الاسلام حاجي صادقي در پايان اظهار كرد: از 
سوي ديگر ايثار، گذشت و مردم داري و نوعدوستي ملت ايران در ايام شيوع 
كرونا براي جهانيان مشخص شد و ما همان ايثارگري دوران دفاع مقدس را 

در ايام كرونا شاهد بوديم. 
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